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Nuuk, 22. Juni 2018 

 

 

I medfør af § 37, stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg følgende 

spørgsmål til Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

 

1. Har Naalakkersuisut igangsat arbejdet omkring forslag punkt 40 under 

efterårssamlingen i 2017? Hvad er status på arbejdet? 

 

(Medlem af Inatsisartut Peter Olsen, Inuit Ataqatigiit) 

 

Begrundelse: 

Under Inatsisartuts efterårssamling 2016 behandlede Inatsisartut mit forslag som punkt 40 

med følgende tema: 

 

“Forslag til inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisut i FFL 19 og i overslagsårene 

pålægges at oprette en forsøgspulje på 7,5. mio. kr., hvorfra fiskeindustrien kan 

søge tilskud til etablering eller udvidelse af frysekapacitet i bygder. Tilskuddet skal 

kunne anvendes til anskaffelse af frysecontainere og den tilslutningsafgift, som 

fiskeindustrien må betale til Nukissiorfiit, anskaffelsen af frysecontainere kan påføre 

Nukissiorfiit omkostninger til kapacitetsudvidelse. Der skal ved fordeling af midler 

fra puljen tages hensyn til det stedlige behov for beskæftigelsesfremmende tiltag”. 

 

(Medlem af Inatsisartut Peter Olsen, Inuit Ataqatigiit) 

 

Inatsisartut tilsluttede sig forslagets intentioner og mål, dog tilsluttede Inatsisartut følgende 

ændringsforslag for at præcisere ordlyden samt at tilpasse den virkelige forhold, dog uden at 

ændre forslagets mening og mål: 

 

“Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges at fremlægge en 

redegørelse, der beskriver hvordan en forsøgspulje til etablering og udvidelse af 

frysekapacitet i bygderne mest hensigtsmæssigt sammensættes og udmøntes. 

Redegørelsen skal bl.a. inddrage erfaringer fra kommuner, erhvervsliv og KANUNUPE 

og belyse ressource-, beskæftigelsesmæssige og økonomiske hensyn. Redegørelsen 

skal omdeles til Inatsisartut før EM2018, således at redegørelsens konklusioner kan 

indgå i arbejdet med FFL19”. 

 

Derfor spørger jeg hermed, om Naalakkersuisut er i gang med at realisere den af Inatsisartut 

pålagte opgave. 

 

Det er yderst vigtigt at den pålagte opgave igangsættes og afsluttes fordi: 

 

I de sidste 2 – 3 er der store forekomster af torsk i de grønlandske farvande. Torsken er 

tilbage i samme omfang som før. Produktionen af torsk er højere end nogensinde før, ligesom i 

70’erne og 80’erne. 

 

Vi ved også at det ikke kun er torskefiskeriet, men også hellefiskefiskeriet der går godt. 

 

Kort sagt; fiskeriet i de sidste 2 – 3 år bedre end nogensinde før. 
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Desuagtet kan man rundt omkring landets bygder høre, at man mangler 

indhandlingskapacitet. 

 

Jeg kan som eksempel nævne at der er store problemer med inhandlingen i Kangaatsiaq og 

dets bygder. 

 

På grund af manglende lager- og modtagekapacitet i de forskellige indhandlingssteder har man 

nu indført begrænsninger på indhandlingen, som fiskerne selvsagt ikke er begejstrede for.  

 

Hvis der var nok af indhandlings- og frysekapacitet, ville fiskernes økonomi være langt 

stærkere. Det ville ikke kun være fiskeres, men hele landets økonomi der ville være stærkere, 

såfremt man havde bedre indhandlingsforhold. 

 

Fiskerne overalt råber om at der skal indsættes et indhandlingsskib. 

 

Indsættelse af indhandlingsskib er i sig selv i orden, men jeg er sikker på, at sådan et skridt er 

af midlertidig karakter. Men jeg mener at sådan en løsning ikke er en holdbar løsning. 

 

Jeg mener at vi i mange af vore bygder og steder hvor der er god gang i fiskeriet mangler 

indhandlingskapacitet samt lagerkapacitet. 

 

I bygder med gode muligheder mener jeg, at vi kan få de økonomiske hjul til at løbe endnu 

hurtigere ved at vi øger frysekapacitet, og sådanne løsninger er langt at foretrække end at 

indsætte indhandlingsskibe fra år til år. 

 

Vi ved at fisken kommer og går. Derfor mener jeg at man på sigt skal forbedre indhandlings- 

og lagerkapacitet i bygder med gode fiskemuligheder – for udvikling er en klog løsning som er 

vejen frem. Jeg mener at øget frysekapacitet med indfrysningsmulighed er en klog løsning som 

er vejen frem. 

 

Hvis det skal ske, så må elkapaciteten i bygerne også forbedres. Desværre har det vist sig at 

dette ikke kan opfyldes i mange af vore bygder, idet der er begrænset elkapacitet i de 

pågældende bygder. 

 

Med disse begrundelser fremsender jeg mit spørgsmål. 

 

 

Jeg søger om at modtage svar inden for 10 arbejdsdage. 

 


